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SABA Mølnlycke vil fra andre kvartal i år bruke klorbieket masse i papirbleiene

sine. — Et stort tilbakeskritt, sier Helene Bank i Naturvernforbundet.

RAGNHILD SVEI)

I 1988 satte N aturvernforbun
det søkelys pa klorhiekirig
gjennom en aksjon mot klor
blekede papirhleier Aksjonen

side 4 fikk stor oppmerksomhet i mc
diene, og i løpet av kort tid
hadde de viktigste leverand
rene pa det norske markedet
gatt over til bleier som ikke var
klorhleket.

Na er den klorblekete mas
sen pa vei inn i bleiene igjen.
SABA Molnlvcke. som domi
nerer det norske papirhleie

side 5
markedet. har hittil brukt uble
ket masse, men fra andre kvar
tal vil bleiene inneholde «en
viss mengde» sulfatmasse ble
ket med klordioksyd. Bleking
med klordioksyd gir lavere ut-

• slipp enn ren klor, men det blir
• forsatt utslipp av klororganiske

forhinde]ser. samt klorat. som
blant annet dreper tang.

side 6-7 Konkurransehensyn
Informasjonssjefen i SABA
Mølnlycke. Trygve Grann-Me

• yer. sier arsaken til at hade Li
hero- og Lenina-bleiene ni
skal inneholde klorhleket mas
se. er konkurransen pa det eu
ropeiske markedet.

— Vi ma ta hensyn til kon—

kurransesituasjonen. Sulfat
massen har bedre fiberholdig
het, og väre viktigste konkur
renter bruker bare sulfatmasse.

Derfor er vi tvunget til å blan
de inn noe av denne massen for
å holde kvaliteten. Personlig
hadde jeg helst sett at det ble
som tør, men vi ma akseptere
det som er bestemt. sier
Grann -Meye r.

Han sier at klorhleket masse
ikke vil være hovedhestandde
len i hleiene. men kan ikke si
hvor stor andelen faktisk skal
være.

Med tanke pa miljøet, er
dette bare en teoretisk bekym
ring. Vi kommer fortsatt til å
produsere de mest miljovenn
lige engangshleiene i verden,
sier Grann-Meyer.

Tilbakeskritt
— SABA Mølnlycke har i flere
ar laget bleier uten klor, og vist
at de kan fa til det. Da er det et
stort tilbakeskritt innføre
klorhleket masse pa nytt, sier
Helene Bank.

Hun mener dessuten det
dumt av SABA Mølnlycke a
bruke klorbleket masse. nar de
kritiserer Naturvernforbundet
for ikke a kreve at tøybleiene
skal være klorfrie.

— Na er tøyhleienc klorfrie,
men ikke SABA Mølnlvekes
papirhleier. Det er trist, sier
Bank.

— Vi Ønsker slutt pa all bruk
av klor. Selv om bleking med
klordioksyd gir sm1 mengder
klor i papirmassen. blir ikke
kloret borte. Det vil fortsatt

finnes i slam eller avløpsvann.
sier hun.

— Dumt
Dette er veldig dumt av SA-

BA Mølnlvcke. Papirhleiene er
fra før et darlig produkt. fordi
det er et engangsprodukt. Na
forspiller den eneste siden ved
produktet som miljøniessig er
postivt. noe som de pa sikt vil
tape pa. sier Ptl Bugge, leder i
Greenpeace’ treforedlingskam
panje.

Han lurer pa om SABA
Molnlycke har fatt klager pa
sugeevnen til Libero-bleiene,
ettersom kvalitetshensyn er be
grunnelsen for å ta inn klorble
ket masse.

Dersom disse bleiene mar
kedsføres som miljøvennlige.
vil Greenpeace umiddelbart
klage SABA MØlnlycke inn for
Forbrukeromhudet for falsk
markedsføring, sier han.

— Vi vil dessuten vurdere å
omdisponere penger pi buds
jettet til en kampanje mot SA-
BA Mølnlycke. sier han.

Overgangen til klorhleket
masse er negativ bØde nar det
gjelder kjemikalieforbruk og
ressursbruk. sier Bugge.

— I den sikalte CTMP-mas
sen, som SABA Mølnlycke hit
til har brukt, utnyttes 80—90
prosent av fibrene i tømmes
tokken. I sulfatmassen utnyttes
bare 40-50 prosent. sier han.
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Få det dyret vekk!
Tante Sofie var i Brasil i forrige uke.
Nestekjærligheten sto i fokus og refrenget var kjent
og kjært: «Hvis bare alle var som meg, s ville alt bli
bra».

— Det var en fin papegøve, sa politimester Bastuin.
— IIva koster den, spurte tante Sofie.
— Den koster atte hundre kroner, svarte dyrehandleren.
— Det var dyrt!, sa So/ie.
— Ja, men jeg vil seli’ være iied å legge satnmen, sa dyrehand—

leren.
— Ja, alle skal det, sa tante Sofie.

For venner av Kardemomme by kan det være interessant a legge
merke til at Tante Sofie i en tidliiere sekvens var den som først
tok til orde for at alle skulle betale like mye, mens hekreftelsen
(»Ja, alle ma det») var lagt i politimester Bastians munn.

Pasjonerte Kardcmommelogcr hør også vite at Svein Aas, spe
sialradgiver i Utenriksdepartementet og forfatter av en rekke re
gjeringsnotater om Rio-prosessen. gjerne krydrer sine interne no
tater med sitater fra Egners udødelige verk.

Montro om vi ikke her er pa sporet av Gro Harlem Brundtlands
skjulte miljøpolitiske ideologi? I safall er det interessant å merke
seg at Kardemomme by knapt nok er noe vekstsamfunn. Med en
skarve trikk, en kamel og de to eslene til henholdsvis Tommy og
Silius som de eneste kjente transportmidler er NOx-utslippcne
hærekraftige. Ozon-forskningen tar gamle Tobias seg av og fattig
domsproblematikken er begrenset til tre lusete røvere som venn
lig blir tatt hand om av den lett fascistoide politimester Bastian.

Og for å holde oss til Bastian: Er det Sofies fremste malsetning
a fa den gemyttlige politimannen til a ytre de etterlengtede ord
om økt u-hjelp — «Ja. alle ma det» — slik at hun kan trekke seg
tilbake til sin tête-a-tCte med den fordums sjefsrøver Kasper? Og
hvem er det egentlig Kasper symholiserer i dette hesvnderligc
spillet? Det burde være Jaques Delors. men høres kanskje mer ut
som Boris Jcltsin. Er pomorhandelen Sofies hemmelige kort i
ermet foran Arbeiderpartiets landsmpte?

Slik blir vi holdt i Ïndeløs spenning bare noen fø uker før den
avgjørende konferansen i Brasil, der de riktignok har esler, men
der de ogsa har mye annet. Graaper. for eksempel.

Da kan det være lurt a huske pa at Tante Sofie egentlig ikke
ville kjøpe et dyr til gamle Tobias. Hun ville kjøpe en vekkeklok
ke. Papirtigrene var vel utsolgt.
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Planen er at Samla plan for
vassdrag. sammen med Verne-
plan IV og Nasjonalparkpla
nen. skal legges fram i begyn
nelsen av juni. Sterke krefter
arheider for flytte fram vass—
drag i kategori 2 og 3 i Samla
Plan, mens noen vil gtl enda
lengre og i praksis oppheve he
le planen.

( Etter det N&M Bulletin er
iarer, vil Fi nansdepartementet
endre prinsippene for Samla
Plan fullstendig, slik at rent
økonomiske hensyn skal styre
vannkraftutbyggingen. Det
FIN ønsker, er at det skal være
mulig å søke om konsesjon for
vassdrag uavhengig av hvilken
kategori (le er plassert i, og at
Samla Plan kun skal være ret
ningsgivende. Det vil bety sam
me praksis som før Samla Plan
ble til. nemlig en konsesjonsbe

ANDERS GJESVIK

Det siste møte i konvensjonen
om internasjonal handel med
truede dyre- og plantearter (CI
lES) var mer preget av hensyn
til opinionen i de rike landene
enn hensynet til truede arter.

Fem land i det sørlige Afrika
foreslo ti apne tor begrenset
handel med huder og kjøtt fra
elefinter, men ikke elfenbens
handel. Pengene skulle brukes
til naturvern. Forslaget ble
kontant avvist av England og
USA. Bade Zimbahwe og
Botsana svarte at de ville vur

være seg til Nederland eller
England. som er lønusomt.
Men jeg kan se serdien av ti ap
ne for en forsiktig markedstil—
pasning. for eksempel gjennom
temars-kontrakter for kraftlc
veranser, slik at vi kan utløse
gode prosjekter innen opprus
ting av kraftverk eller enøk.

Det er ingen tvil om det er
viktig å beholde Samla Plan, si
er Pettersen.

— Situasjonen on og i over
skuelig framtid er at vi vil ha et
kraftoverskudd. Det er lite
lønnsomt å sette i gang nye ut—
byggingpro.sjekter. og det mti
vi forholde oss til. sier han.

I forbindelse med opprusting
av eldre kraftverk, kan det
imidlertid bli aktuelt å frigjøre
mindre vassdrag for å tilføre
større vannmengder, sier Pet
tersen.

— Dette er en noe enklere
problemstilling enn å gå løs lJtl
jomfruelige vassdrag, sier han.

Får ikke
delta
Kontaktutvalget for
nordområdene (KNO)
har fått nei til å sende to
representanter på årets
forskningsfangst av
vågehval.
Hovedbegrunnelsen er at
deltakelsen kan forstyrre
forskerne i deres arbeid.

RAGNHILD SVED

— Det er viktig at vare organisa
sjoner far mulighet til å studere
jti nært hold bade de torsk
ning.smessige og etiske sidene
ved et savidt viktig spørsmal.
skriver l3ellonas Sigurd Enge
pa vegne av KNO, en sammen
slutning av 13 miljø- og dyre
vernorganisasjoner som jobber
med Barentshavet og Arktis.

Sjøpattedyrprogrammcts
Sidsel GrØnvik er ikke enig:

— Vi skal ha inspektører Om
bord som skal pase at fangsten
foregar pa en forsvarlig mate.
og resultatet skal offentliggjø
res. Jeg ser ikke behov for at
enda flere skal gi sine versjoner
av dette. sier hun.

Gronvik sier at bare forskere
vil fa plass pa de fem-seks hval
tangstbatene som skal delta i

forskningsfangsten. Foruten
norske forskere som er med pa
hovedprosjektet — som dreier
seg om vagehvalens matvaner —

er utenlandske og norske for
skere som kan vise til reelle
forskningshehov invitert til ti

delta. Sa langt har ingen uten
landske forskere meldt sin in
teresse, sier Grønik.

hun forsikerer om at avsla
get pa KNOs søknad ikke er
begrunnet i et ønske om ti skju
le noe av det som foregar un
der fangsten.

— Er det tor mange tilstede
pa batene. kan det hindre for
skerne i ti gjøre det de skal pa
en effektiv mtite, sier Grønvik.
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Hardt press på Samla Plan
Samla plan for vassdrag er under hardt press, ikke bare fra industrien, men også
fra Finansdepartementet (FIN). Etter det N&M Bulletin kjenner til, kjemper FIN
hardt for at rent Økonomiske kriterier skal legges til grunn for
konsesjonsbehandlingen.

j.

handling vassdrag for assdrag.
uten at utbyggingen sees i en
sammenheng.

— Kjemper
Statssekretær Børre Pettersen i
Miljøverndepartementet vil ik
ke kommentere den debatten
som toregtir mellom cleparte—
mentene, men sier han kjem
per for å beholde Samla Plan i
sin naværende form.

— Arbeidet med planen er
godt i gang hos oss og i Olje- og
energidepartemenet. og vi be
gynner å nærme oss sluttfasen.
Sa langt er det ingen ting som
tyder pa at vi vil ga bort fra mc—
todikken i Samla Plan, sier
Pettersen.

Han føler seg ikke fristet av
det noen mener er muligheter
for lønnsom krafteksport til
Europa.

— Jeg har enna ikke sett et
eneste prosjekt for eksport, det

— Elefantjakt forsvarlig
å siste møte i CITES foreslo Zimbabwe å åpne for en begrenset handel med
elefantprodukter. I-landene nektet å diskutere forslaget. — Elefantbestanden i
Zimbabwe er stor nok til å tåle jakt. Vi må tillate at fattige land høster sine
ressurser, sier den norske delegaten Peter Johan Schei.

Kontor: Calmeyers gate 1
Telefon (02) 34 90 90 — Telefax (02) 34 95 90



Coward kjenner ikke til tidlige
re tilfeller der et statlig kontor
har betalt for en kommunalt
ansatt, og hun kjennner ikke til
avtalen mellom Buskerud veg
kontor og Drammen byplan
kontor.

— Men en slik avtale er ikke
uproblematisk, man ma sørge
for at den ikke fører til uheldig
pavirkning av sakshehandlin—
gen. Det er grunn til å stille
spørsmalet om det er riktig at
ressurssterke l)ilrter skal kunne
kjøpe seg kapasitet ‘,ed kom
munale kontorer, sier (‘oward.

Miljøverndepartcmentet
etterlyser kandidater ti] prisen
for popukervitenskapelig inn
sats. Prisen er pa 100.000 kro
ner og er tidligere utdelt to
ganger. til henholdsvis ivar
Isaksen og Helge Ole Berge-
sen.

Forslag hør sendes lynraskt:
Fristen utløper nemlig 2ø.
mars. 1-liv deg pa taxen!

ANDERS GJESVIK

Vcgkontoret i Buskerud bru
ker penger fra E76-pakka, et
veiprosjekt. til a betale for en
ekstra sakshehandler ved
Drammen byplankontor. By—
plankontoret far inn svært
mange saker, og det er lang
ventetid for å få en sak be
handlet. Saksbehanclleren som
lønnes av vegkontoret, skal
konsentrere seg om å behandle
planene for E76-veiprosjektet.
Leder i Aksjon Nærmiljø og
i’rafikk (ANT), Ove I3engt
Berg. reagerer sterkt pa avta
len mellom l3uskerud vegkon
tor og det kommunale hyplan—
kontoret.

— Det er helt uakseptahelt at
pengesterke utbyggere kan
kjøpe seg fri fra den kommuna
le køen. ANT er ogsa en delta
ker i samferdelspolitikken.
men vi har ikke rad til a betale
en ansatt ved hyplankontoret
som kan prioritere hussholde
plasser. gang- og sykkelveier.
Avtalen mellom vegkontoret
og hvplankontoret apner for at
store entre jirenører kan betale
for at deres uthygningsprosjek
ter blir raskt behandlet, sier
I3erg.

Lojalitet
Administrasjonssjef Hans Jan
Hakonsen ved Buskerud veg
kontor ser ingen betenkelighe
ter ved avtalen.

— For a ta en k)rsvarlig be
handling innen rimelig tid be
taler vi en stilling ed hyplan—
kontoret. Jeg ser ikke noe prin
sipielt galt i det, ettersom
vedkommende er underlagt
kommunal myndighet. sier Ila—
konsen.

I3yplansjef Aslc Farner ser
betenkelighetene ved avtalen.
men han mener at framgangs
maten i ansettelsen er sa stu
eren at integritetcn er sikret.
Saksbehandleren som skal ar
beide med E70-prosjektet ma
skrive under pä en kontrakt om
at hans lojalitet I ulli og helt lig
ger hos byplankontoret.

— Dermed klipper vi over
strengen mellom vegkontoret
og saksbehandleren. Jeg er
hans overordnede og all saks-
gang gar gjennom meg. Veg
kontoret kan kjøpe seg kapasi
tet, men ikke konklusjoner. Vi
ville ikke hatt kapasitet til 0
jobbe med E76 uten bidraget
fra vegkontoret. Ideelt sett vil
le jeg ønsket at stillingen ble
lønnet iL kommunale midler.
men denne avtalen er helt ak
septahel. sier F:irner.

Bvplankontoret har allerede
en tilss arende ordning med en
saksbehandler som er ansatt
med midler fra kloakkramme
planen for å arbeide med den-

Lovens intensjon
Vegkontoret har ikke fatt as —

talen klarert pa høyere niva.
Professor i oHentlig rett. Hen
ning Jakhelln. mener at avtalen
burde vært forelagt Sansferd
selsdepartcmcntet og muligens
ogsa Stortinget. Jakhelln me
ner at avtalen er uakseptahel.

— Den er klart i strid med

plan- og bygningslovens intens
jon. og muligens ogsa konimu
neloven. Stortinget bevilger
penger til vegkontoret for at
det skal bygge veier, ikke for å
blande seg inn i den kommuna
le prioritering. Det er flere
ledd i den kommunale behand
ling som skal sikre en bred vur
dering av hvilke saker som hç
pnoriteres ved kommunale
kontorer. Avtalen med vegve
senet setter denne prosessen til
side, sier Jakhelln.

Jakhelln mener at sakshe
handlerens integritet vil være
svekket pa grunn av avtalen.

— Vi risikerer at finansierin
gen fører til at sakshehandle
ren føler en lojalitet til segkon
toret. Kontrakten om lojalitet
til byplankontoret bare under
streker problemet. Det er en
selvfølge at saksbehandlerens
lojalitet skal ligge hos kommu
nen og ikke vegkontoret, sier
Jakhelln.

Ansettelsesintervju
Vegkontorets folk var med pa
ansettelsesintervjue ne. 13v
plansjef Farner mener at dL
var naturlig.

— Til en sa stor oppga e er vi
er avhengig av a fa en person
SOITi vegkontoret føler faglig
tillit til. Vi har ikke valgt en
person ut i fra hvem vegkon
toret liker, men hvem de res
pekterer. Det er jeg som har
foretatt innstillingen til jobben.
sier Farner.

— Det er uakseptahelt at veg
kontoret deltar i ansettelsen.
Det gir dem muligheten til a fa
inn den personen som tjener
dem best. sier Jakhelln.

Jakhelln mener at avtalen
mellom vegkontoret og byplan
kontoret kan være aktuell i

legge fram for flere instanser,
blant annet Sivilombudsman—
nen, Riksrevisjonen og lovav
delingen i Justisdepartementet.

GUNNAR HOLST.•l)

Den midlertidige utslippstilla
telsen er gitt tør det er gjen
nomført hasisundersøkelser,
slik oljeselskapene er forpliktet
til a gjøre. lloringen er for
lengst satt i gang. I et hre til
SF1’ gir DN sine merknader til
1-Elfs søknad, der de sterkt be

( iger at Miljøverndepartc
mentet har omgjort SEl’s av
slag.

— Var rolle som høringsin—
stans for utslippssøknaden av
20.12.91 er derfor noe menings
løs, skriver DN i breset til
SFT, -

— Ikke forstie1se - -

Drevet inneholder ogsa krafti
ge karakteristikker av oljesel
skapet EIf Aquitaine Norge
AJS (LAN).

— Vi vil forøvrig papeke at
LAN ikke synes a ha lorstmelse
for at petroleumssirksomhet i

RAGNIHLD SVED

Det ne DU-programmet har
en ramme pa omlag atte millio
ner kroner i ar. Malet er 0 bi
dra til lønnsomt næringsliv i di
striktene ved ø støtte utvikling
og konimersialisering av miljø-
produkter.

Miljøprodukter er i denne
sammenheng definert som pro
dukter som er utviklet eller til
passet for å løse miljøproble
mene eller hindre at miljøpro
blemer oppstar.

Nordsjoen kan niedløre negati
ve miljømessige konsekvenser.
I konsekvensutredning for ut
bygging og drift av Lille-Frigg
utarbeidet av FAN vinteren
1991 framgar hl.a. følgende ut
sagn: «Det er ikke mulig å ut-
peke omrader i Nordsjøen med
spesielt interessant eller verdi
full bunnfauna»,

Vi mener et slikt utsagn av
slører en manglende forstaelse
for naturens virkemate. skriver
DN i brevet.

Miljødep:
— Utfra en faktisk vurdering er
ikke miljøkonsekvensene sam
menholdt med sarnfunnsmessi
ge og økonomiske forhold, in
kludert gassleveranseforplik
telser til kontinentet.
uakseptable. sier underdirek
tør Per Sehive i Miljø\ernde
parternentet.

— I Iva lå det i den samlede
vurderingen som SF1’ ikke al
lerede hadde tatt hensyn til?

— I starten har vi valgt a bru
ke en definisjon som er litt løs.
for ikke 0 ekskludere gode ide
er som vi ikke kjenner til. Pro
grammet er helt nytt. og tan
ken er at vi skal bruke det tørs
te halvaret til nærmere
konkretisering. sier program-
styrets leder. Dag Kjosavik.

Han understreker at for a få
støtte, er det ikke nok a ha
produkter som er gode for mil
jøet. Like viktig er det at pro
duktene er salghare. slik at det
skapes levedyktige arbeidsplas
ser i distriktene. Støtten skal

— SFT sâ pa saken fprst og
fremst som en prinsippsak
km ttet til normal sakshehand—
lingsprosedyre for slike saker.
Departementet deler fullt ut
SEl’s prmsippielle syn og kri
tikkav Eif pa (lette punktet
frenikommer utrykkelig i de
partementets avgjørelse. Like
vel kom vi til at den nsidlertidi—
ge tillatelse var forsvarlig i det
te tilfellet. Forventet horestart
ville likevel tre i kraft i april.

Knipe
Etter det N&M Bulletin har
grunn til 0 tro, ble Miljøvern—
departensentets avgjørelse fat
tet etter sterkt press fra Olje-
og Energidepartementet, og
saken matte °PP p0 politisk ni—
va. Et avslag ville satt EIf
Aquitaine i en knipe i forhold
til le eringsiorpliktelser av gass
til l3ritish Gas. og dette var et
viktig poeng for myndighetene.

først og fremst ga til produkter
som har kommet langt i utvik
lingen og nesten er klare for
markedet. og ikke til forskning
og utvikling, forteller han.

Støtten skal i hovedsak ga til
bedrifter innen DUs virkcom
rade. som dekker det meste av
landet bortsett fra de mest sen
trale strøk. Men bedrifter uten
for dette omradet kan bli med
dersom prosjektet er til nytte
for distriktsbcdrifter, for ek
sempel gjennom samarheidsav
taler.
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- Problematisk Vegkontor betaler
byplanmann

— Det er ikke
uproblematisk at statlige
kontorer betaler for
stillinger ved kommunale
kontorer. Det kan bli
samme problemstilling
som om ressurssterke
private skulle kjøpe seg
kapasitet, sier
ekspedisjonssjef Kirsti
Coward i Justis



Naturvernforbundet og seks
andre organisasjoner arrange
rer heldagskonferanse om
stans i provesprengning av
atomvapen. Meldingen om at
Boris Jeitsin vil gjenoppta prø
vesprengningene pa Novaja
Semija har gjort emnet hvpe—
raktuelt.

De to siste dagene i mars ar
rangerer Utenriksdepartemen
tel et lukket ekspcrtmøte om
prøvesprengninger. Onsdag 1.
april arrangerer Naturverntor
bundet og seks andre organisa
sjoner en apen konteranse om
temaet. Konferansen blir apnet
med at den britiske professo
ren Joseph Rotbiat gir et sam
mendrag fra UDs konferanse.
En amerikansk forsker vil be
lyse virkninger av prøvespreng
rungene, og en russisk forsker
vil holde foredrag om prøve
sprengningcr p Novaja Seml
ja. Konferansen blir avsluttet
med en debatt med norske po
litkere og diplornater fra prø
vesprengninsnasjonene USA.
Frankrike og Russland.

ANDERS GJESVIK

Stang mener at de vestlige lan
dene mi oerta ledelsen ved
atomkraftverkene for ä fa kon
troll med korrupsjonen. Han
mener at vestlige regjeringer
hør oppfatte risikoen for en
ulykke som sa stor at de stiller
ultimatum on kontroll for å gi
økonomisk hjelp.

— Atomkraftverkene i det
tidligere Sovjetunionen utgjør
en stadig større miljø- og hel
serisiko i global milestokk. Li
kevel kan de ikke nedlegges
fordi man er økonomisk avhen
gig av dem. Det er lett å se at
de politiske myndighetene star
foran et nærmest uløselig di

lemma, hvor det enkleste er à
fortsette som før, sier Stang.

Tsjernobylulykken var et til
strekkelig argument for i re
formere hele atomkraftindu
strien i Sovjetunionen. man sti
flere klare konstruksjonsfeil
ved reaktorene. Men det ville
koste for mange ruhler. Etter
hvert som myndighetenes for
søk pa hagatellisere Tsjerno
byl er avslørt, har frykten for
atonikraft i opinionen ført til at
noen atomkraftverk har blitt
stengt. Men stengte atomkraft
verk forhedrer ikke sikkerhe
ten til alle de reaktorene som
fortsatt er i drift.

Avhengig
Den sovjetiske energitorsynin
gen var og er svært avhengig av
atomenergien. det finnes ikke
penger til å kjøpe alternativ
energi fra Vesten i form av olje
eller gass.

— Derfor vil den fortsette å
prege samfunnet mange tiar et
ter at det politiske regimet og
planøkonomie er blitt kastet
pi historiens skraphaug. Man
vil sitte igjen med en gigantte
knologi som krever en sentral-
styrt statsmakt. Atomkratten
kan være en faktor som resen
traliserer det sovjetiske sant-
funn, sier Stang.

Alexei Izyuniov. økonom og
seniorforsker ved det sosjetis
ke vitenskapsakaderniet. har
tidligere sagt til N&M Bulletin

bør fa muligheter til å arbeide
videre som et møtested mellom
engasjerte forskere og deltake
re i organisasjoner. heter det i
en uttalelse AFs oppdrags
giverorganisasjonene har sendt
NAVF og Kirke-. utdannings
og forskningsdepartementet.

at det ikke er mulig t si nei til
atomk raften.

— Var Økonomiske situasjon
tvinger oss til å satse pa atom—
kraft. Den er den klart billigste
enrgilormen. Men det er natur
ligvis basert pa at vi ikke opp
lever en ny Tsjernobylulykke.
En bilulykke kan bli kostbar
for deg. men du fortsetter like
vel å kjøre bil, sier lzyumov.

Svenske millioner
Litauen bruker det sovjetiske
regelverket for atomkraftverk,
man har ikke ressurser til a ut
arbeide et eget regelverk. Et
vestlig regelverk ville være
umulig å gjennomføre, det vil
føre til en øyeblikkelig nedleg
gelse av reaktoren. De litauis
ke myndighetene er ikke rustet
til a gjennomføre sikkerhetstil
tak. Ignalina—verket er stort
sett overlatt til seg selv.

— Litauen har opprettet et
atonitilsyn med tidligere atom—
krattverksarbeidere. Det fin
nes altsa ingen reelt uavhengig
kontroll, sier Stang.

Sverige har gitt 20 millioner
kroner til å styrke atomsikker
heten yed Ignalina-verket ve’
å opprette atomtilsynet, og le )
handler om retten til a stanse
verket hs is risikoen for en
ulykke øker ytterligere.

— Det er lettere for Vesten a
få raskt gjennomslag i en liten
stat som Litauen. enn i de store
atomrepublikkene Russland og
Ukraina. sier Stang.

NAVF. som siden i fjor har
hatt ansvaret for prosjektet.
skal i et mote 31. mars ta stil
ling til om prosjektet skal fort
sette. — AF er et nødvendig
ledd i arbeidet for å formulere
kon Lrete alternativer til dagens
utvikling, sier organisasjonene.

ANDERS GJESVIK

Stang ledet den første norske
vitenskapsdelegasjone n som
vurderte helse- og miljøskader
etter Tsjernobylulykken. Na
har han studert forholdene ved
atornkraftverket Ignalina i Li—
tauen. Stang har inspisert reak
turen fra innsiden, og han har

( tt samtaler med arbeidere og
ledelse ved verket, samt den
politiske ledelsen i Litauen.

Stang mener at mekanisk og
menneskelig svikt ved Tsjerno
bylreaktoren bare var de utlø
sende arsakene for en ul’kke.
De dypereliggende irsakene er
økonomisk. politisk og sosial
oppløsning.

— Tsjernobvlreaktoren hava
rerte fordi den var program
mert til ti gjøre det. Ulykken
var en konsekvens av et poli
tisk og administrati t system
der det ikke lenger fantes noen
etikk, i betydningen ansvar for
allmenn sikkerhet. Det er be
tegnede at ingen politiske lede
re matte ga som følge av Tsjer
nohylulykken. Det er nødven

, a understreke at
msvarslosheten har tillatt og
tekniske kontroller er blitt dar
ligere siden den gang. sier
Stang.

Uten moral
— Ved oppholdet i Ignalina
opplevde jeg at den økonomis
ke krimina]iteten hlomstrer et
ter samenhruddet i Sovjetunio
nen. I det gamle systemet var
det frykten for represalier som
gjorde at du fulgte reglene. Ni
har folk mistet frykten for
myndighetene, men de har ik
ke fått noen bedre moral, sier
Stang.

I et land med et økonomisk
system som ikke kjenner regn
skapsførsel og revisjon, blir un
derslag en enkel sak. Man kan
til og med kamufiere det som
«privat virksomhet pa statshe

drifters’. Ved ignalina-verket
er antallet reperasjoner blitt
fordoblet siden det ble lovlig
med «lukkede aksjeselskaper».

— Systemet tillater at ledel
sen ved krattverket kan tjene
penger i form av kommisjoner
pa arbeid de selv hestiller. Noe
av det utføres i virkeligheten.
mye bare pa papiret. Det er
lett a forestille seg hva papirre
perisjOner ved et atomkraft
verket kan bety for sikkerhe
ten, sier Stang.

De politiske myndighetene i
Litnuen er spesielt darlig rustet
til å ta seg av «mafiavirksom
het>’, fordi det krever at man
kommer pa innsiden av be
driftskulturen i en større sov
jetisk bedrift. Atomindustrien i
Sovjetunionen var svært sen
tralisert i styringen. og alle de
ansatte ved Ignalina-verket bor
i en egen by. Ledelsen ved
atomkraftverket sørger for å
drive et verk uten synlige pro
blemer.

— Arbeidere som ptipeker
feil eller ulovligheter ved atom
kraftverket blir beskyldt av le
delsen for å undergrave ar
heidsmoralen, eller truet med
lønnsnedgang eller oppsigelse.

Lekkasje
Stang tror ikke at en ny alvor
lig atomulykke vil skje ved Ig
nalina-verket. Reaktoren er av
samme type som den i Tsjerno
byl, men langt nyere og en dc
mest moderne reaktorene i
SUS. Men pa en videofilm vi-

Sin Elvestad er ansatt i den ny
opprettede stillingen som mil
jØvernsjef i Bergen kommune.
Elvestad er i dag underdirektør
i Miljøverndepartementet. der
hun arbeider med kommune-
planlegging.

ser Stang at den tekniske til
standen ved verket er helt
uholdbar. Per Ole Nielsen er
overingeniør i Seandposs er. og
spesialist pa reaktorteknologi.
Han har sett Stangs film, som
blant annet viser en større
damplekkasje.

— Filmen viser en radioaktiv
lekkasje i primLersystemet. som
er direkte forbundet med selve
reaktorkjernen. Ved et vestlig
atomkraftverk ville lekkasjen
ført til øyeblikkelig stengning
og utbedring. sier Nielsen.

Mannen som arbeidet daglig
ved lekkasjen sa til Stang at
han ikke Ønsket å vite hvor sto
re straledoser han mottok fra
lekkasjen. Det finnes ingen be
driftshelsetjeneste eller arhids
miljølovgivining ved atoni
kraftverket.

Selv om Ignalina-verket er et
av de mest moderne. lider det
av de vanlige feilene ved sov
jetiske reaktorer. Det mangler
heskyttelsesskjold rundt reak
turen, kvaliteten i selve reak
torbygningen er darlig, og kon
trollsystemene er gammeldagse
og upalitelige.

De sovjetiske atomkraftver
kene er ofte plassert uten å ta
hensyn til miljø eller helse. Ig
nalina-verket ligger ved Litau
ens støsrte innsjø. og foruren
ser vannet ved å bruke det som
kjølevann. Den første reakto
ren ligger pa en forkastning,
med en risiko for jordskjelv.
Reaktoren i Armcnia, som ble
gjenapnet i fjor, ligger i et spe
sielt utsatt jordskjelvområde.

OED har i samarbeid med Nor
ges tekniske høgskole i Trond
heim (NTH)
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HASTEBLAI)

Valle 1-lov in er verdens største
kunstisanlegg med KFK-typen
R-[2 som kuldemedium. Skøv
tebanen er 26 ar gammel. og
bygget pa en gammeldags ma
te. I rørene i hetongen under
isen gar det KFK i stedet for
ammoniakk. I skøytelandet
Nederland er det vanlige å bru
ke amnioniakk til kunstisan
legg.

Skøytehanens kjøleanlegg
inneholder omlag 121) tonn
KFK — Norges største KFK-fyl
ling. Park- og idrettsvesenet i
Oslo kommune presser pa for å
ta bygget om Valle I lovin. En
rapport fra N00 anhefalte om
bygging til ammoniakk-anlegg.
En slik ombygging vil koste
over 20 millioner kroner.

Kontroll
Naturvernforhundet har krevd
kontroll av Vallc Hovin. fordi
forbundet ved flere anlednin
ger har fritt muntlige utsagn om
at anlegget lekker KFK. Kom
munen har tilbake ist dette. og
sier anlegget er helt tett. Sist
man hadde lekkasje, var i NN6.
i følge kommunen har det vwrt
lekkasjer to ganger siden an
legget ble apnet i 1.966.

— Det er ikke Naturvernfor
bundet som ma bevise at Valle
Hovin lekker, mener Theise n.
— Bevisbyrden ligger hos Oslo
kommune. Vart pnskc er a
fjerne risikoen for KFK-lekka
sjer. Valle Hovin ma derfor bli
KFK-tritt raskest mulig.

— Enten ma skøytebanen
bygges om sä snart det er prak.
tisk mulig, eller s ma anlegget
stenges. KFK-en avtappes og

deponeres. KFK-en ma lagres
tryggere enn slik den ligger i
røre ne pi Valle Hovin mi.

Må ut av bruk
Uansett vil et produksjons—

forbud mot KFK fra 1995 bety
at Valle I lovin ma b gges om.
Det beste er å bygge et ammo
niakk-anlegg snarest. sier Thei
sen.

— Før eller senere mi KFK
anleggene skiftes ut, sier Eli Vi
ke i SFT. EFs rniljøvernrnini
stre har foreslatt produksjon—
og hruksforhud i løpet av 1995.
— I forslaget ligger at eksiste
rende anlegg skal la etterfylle
KFK. Det som kan skje. er at
man begynner med å bygge om
de største anleggene. og bruker
kjølemediet derfra til etterfyl
ung av mindre anlegg, sier Vi
ke.

Kanadisk
ozonvarsel
Hver onsdag
offentliggjør kanadiske
myndigheter tilstanden
for ozonlaget over
Canada. Ordningen ble
etablert for to uker siden
etter initiativ fra
miljøvernminister Jean
Charest.

I den tørste ozonmeldingen het
det at ozonlaget over det vest
lige Canada var omlag 15 pro
sent mindre enn det som er
vanlig pa denne tiden av an
mens det i resten av landet la
fem prosent under gjennom
snittet,

Senere i vir, nar ozonncd
brytningen er forventet øke.
il ozonrneldingcnc bli offent
liggjort daglig.

Miljøvernnunister Jean (‘ha—
rest sier at den navwrendc
svekkelsen av ozonlaget over
Canada ikke er noen krise,
men at man Ønsker i vare føre
var.
(Asso lat(’d Prcss/(]Iob’ and
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— Valle Hovin må bygges om
— Valle Hovin må bygges om så snart det er praktisk mulig. Naturvernforbundet
mener faren for lekkasje er for stor til at kjøleanlegget fortsatt kan drives med
120 tonn KFK, sier Fredrik Theisen i Naturvernforhundet. SFT ser ikke bort fra
ombygging av Valle Hovin innen 1996.

OLE P. PEDERSEN


